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 عذرخواهی ونیتی فر 
به خاطر سانسور پرچم فلسطین 

مجله »ونیتی فر« به خاطر برداشتن سنجاق سینه فلسطین از 
روی تصویر گای پیرس، بازیگر استرالیایی، عذرخواهی کرد. به 
گزارش مهر به نقل از نیوزویک، گای پیرس، بازیگر استرالیایی، 
برای نسخه فرانسوی مجله ونیتی فر، به عنوان یکی از چهره های 
مهمان جشنواره فیلم کن، عکس گرفت. پیرس درحالی که روی 
یک صندلی نشســته بود رو به دوربین لبخند زد. این در حالی 
بود که روی یقه چپ کت او سنجاق سینه پرچم فلسطین جای 
داشت و وی دستبندی بافته شده با رنگ  های فلسطینی را روی 
مچ دست خود بســته بود، اما زمانی که این عکس در وب سایت 
ونیتی فر فرانســه و حساب رسمی اینســتاگرام آن به اشتراک 
گذاشته شــد، خبری از این عناصر که نشان دهنده حمایت این 

بازیگر از مردم فلسطین بود وجود نداشت.
یک سایت فرانســوی در توییتر نوشــت: مجله معروف ونیتی 
فر، عکس بازیگر و موســیقیدان، گای پیرس را که در جشنواره 
فیلم کن به نشــانه همبستگی با فلسطین ســنجاق سینه زده 
بود فتوشاپ کرد، اما فراموش کردند دستبند را که به رنگ های 
فلسطینی بود فتوشاپ کنند. این پیام که به انگلیسی هم ترجمه 
شده بود به سرعت منتشــر شد و خشــم کاربران شبکه های 
اجتماعی را برانگیخت. ونیتی فر بعدا وب سایت خود را به روز کرد 
تا عکس ویرایش شده را با عکس اصلی جایگزین کند. زیر پرتره 
پیرس نوشته شده: پیش تر نسخه قبلی این تصویر در سایت قرار 
داده شده بود، اما نسخه اصلی این است و ما صمیمانه عذرخواهی 
می کنیم.چهره های مشهور از زمانی که رژیم صهیونیستی، حدود 
۸ ماه پیش، حملــه نظامی بی امان خود را به غــزه آغاز کرد، در 
رویدادهای مهم همبستگی خود را با فلسطینی ها نشان داده اند. 
کیت بلانشت با پوشیدن لباسی که یادآور پرچم فلسطین بود و 
بلاحدید با پوشیدن لباسی با پارچه چفیه فلسطینی ازجمله این 
چهره ها در جشنواره کن امسال بودند. به گزارش آسوشیتدپرس، 
حمله بی سابقه رژیم صهیونیستی به خاک فلسطین، نزدیک به 
۳۶ هزار نفر را در غزه به شهادت رسانده و صدها هزار نفر را آواره 

کرده است.

تعطیلی سینماها در هفته آینده
سینماهای سراسر کشور به مناســبت تعطیلات نیمه خرداد، 
برای ۲ روز تعطیل می شــوند. بر همین اســاس، سینماهای 
کشور به مناسبت فرارسیدن سالگرد رحلت امام خمینی)ره( 
و نیز قیام ۱5خرداد، دوشــنبه و سه شــنبه هفته آینده ۱۴ و 
۱5 خردادماه تعطیل خواهند بود. فعالیت ســینماها تا پایان 
شب یکشنبه ۱۳ خردادماه برقرار است و پس از آن، نخستین 
سانس ها، از ۱۱ صبح روز چهارشنبه ۱۶ خرداد آغاز می شود. 
هم  اکنون فیلم های تگزاس۳، قلهک، مســت عشق، تمساح 
خونی، ســال گربه، نیلگون، تــاوان، بی بدن، آســمان غرب، 
آپاراتچی، ایلیا جست وجوی قهرمان و نوروز روی پرده است. با 
توجه به اکران تگزاس۳ از امروز و تداوم استقبال از چند فیلم، 
انتظار می رود که سینماها برای آخر هفته، گیشه بسیار خوبی 

را تجربه کنند.

»ژن جنایت« به صدا و سیما می آید

ســریال »ژن جنایت« با گویندگــی ۴۰ نفــر از گویندگان 
گفتارفیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رســانه بین الملل 
سیما دوبله شد. سریال »ژن جنایت« در گونه اکشن، جنایی 
و درام محصول برزیل در سال۲۰۲۲ قرار است از شبکه تماشا 

پخش شود.
مدیر دوبلاژ این سریال مهسا عرفانی و صدابرداری آن به  عهده 
سهیل عابدی است. این سریال درباره گروهی از مأموران فدرال 
است که تلاش می کنند برای حل پرونده حمله به مرکز پلیس 
و همچنین یک سرقت بزرگ و بی ســابقه با یکدیگر همکاری 
کنند. در جریان تحقیقات این پرونده مشــخص می شود که 
یکی از افسران پلیس که به  عنوان مأمور مخفی در تشکیلات 
خلافکاران حضور داشــته اقدام به سوءاســتفاده از موقعیت 
خویش کــرده و در ازای گرفتن پول بــه خلافکاران اطلاعات 
محرمانه را فروخته اســت. در انتهای مجموعه این شــخص 

شناسایی و دستگیر می شود.
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لینچ: چیزی در راه است 

دیوید لینچ، فیلمساز مشهور با یک پیام ویدئویی پررمز و راز 
خبر داد که چیزی در راه است. به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از ددلاین، لینچ در شبکه های اجتماعی با پیامی مرموز 

گفت که 5 ژوئن چیزی از راه می رسد.
وی به دنبال کنندگان خود گفت: خانم ها و آقایان، چیزی در 

راه است و 5 ژوئن خواهد آمد.
لینچ نگفت منظورش از این پیام چیســت، اما اوایل امسال 
گفته بود امیدوار است برای یک پروژه انیمیشن حامی پیدا 
کند. وی نوشــتن فیلمنامه انیمیشن »دنیای اسنوت ها« را 
۲ دهه پیش با کارولین تامپسون، همکار سابق تیم برتون و 
نویسنده »خانواده آدامز« و »ادوارد دست قیچی« آغاز کرد و 

امیدوار است این فیلم انیمیشن را بسازد.
لینچ که داستان این انیمیشن را به نوعی یک داستان قدیمی 
خوانده و گفته اســت با انیمیشــن های امروز که بیشتر به 
جوک های ســطحی پهلو می زنند، فرق دارد، چندی پیش 
گفته بود این پروژه را به نتفلیکس ارائــه داد، اما آنها آن را 

رد کردند.

  »مرگ با طعم نسکافه« 
در نوفل لوشاتو 

 

نمایش »مرگ با طعم نسکافه« به نویسندگی و کارگردانی 
بابک صحرایی، ۱۶ اردیبهشت،  از ساعت ۱۹:۳۰ در عمارت 
نوفل  لو شــاتو روی صحنه می رود. »مرگ با طعم نسکافه«، 
نمایشی ۶ پرده ای است که با استفاده از کلیدواژه های مهم 
زندگی به روایت برش های دراماتیک در زمان حال، دهه ۳۰ 
و صد سال گذشته می پردازد. از نکات جالب توجه این اجرا 

حضور پررنگ موسیقی است.
بهنام شرفی، نیکی مظفری، گلناز عباسی، بهراد محمدی، 
روشنک رضایی مهر و بابک صحرایی بازیگرانی هستند که 
در این اثر به ایفای نقش پرداخته انــد. محمدرضا عیوضی 
و مســعود امامی نیز به عنوان خواننده بازیگــر در این اجرا 

حضور دارند.

 کتایون به روایت کتایون
روی میز تدوین 

مســتند »کتایون به روایت کتایون« به کارگردانی حمیدرضا 
سنگیان و تهیه کنندگی مشترک السا فیروزآذر و محمدحسین 
حسینی روی میز تدوین قرار گرفت. به گزارش ایلنا، حمیدرضا 
ســنگیان پیش از این نیز با کتایــون امیرابراهیمــی در فیلم 
»نابازیگر« و فیلم کوتاه »همه  چیز در معرض فروش« در سمت 
کارگردان و بازیگر همکاری داشته و این بار با رویکرد پرداختن 
به جایگاه و نقش زن در سینمای ایران سراغ تولید مستندی از 
زندگی این بازیگر پیشکسوت سینمای ایران رفته است. کتایون 
امیرابراهیمی از سال ۱۳۴۲ تا ۱۳5۳ در نزدیک به 5۰ فیلم به 
ایفای نقش پرداخته است. او سابقه همکاری با کارگردان هایی 
چون علی حاتمی، داریوش مهرجویی، ایرج قادری، ســاموئل 
خاچیکیان، فریدون گله، محمدعلی فردین، ناصر ملک مطیعی، 
امیر شروان و نصرت الله وحدت را در کارنامه دارد. او که ۴ سال 
پیش از انقلاب 5۷ از فعالیت در حرفه بازیگری کناره گیری کرده 
بود و در فرانسه به سر می برد، با انقلاب اسلامی به ایران بازگشت، 
اما پس از ۲۷سال در ۶۳سالگی توانست امکان فعالیت دوباره در 

سینمای ایران را پیدا کند.

فیلمنامه نویس ها دستمزد مناسبی ندارند 
علیرضا افخمی، نویسنده و کارگردان: یکی از دلایلی که فیلمنامه نویس ها مجبور هستند به سرعت کار کنند 
و حتی گاهی امضای خود را پای کارهای ضعیف بزنند همین اســت که دســتمزد مناســبی ندارند. به همین 

منوال کیفیت کارها هم پایین می آید. / ایرنا

فرصت مناسب برای »کوچه ژاپنی ها«
علی اکبر ثقفی، تهیه کننده فیلم »کوچه ژاپنی ها«: به عنوان تهیه کننده همواره به دنبال یک فرصت مناسب 
برای اکران درســت و بموقع »کوچه ژاپنی ها« بــودم و فکر می کنم الان زمان مســاعدتری بــرای اکران فیلم ما 
بود، چرا که پیش تر امکان داشت با توجه به شرایط و ملاحظات، این فیلم، لابه لای آثار کمدی گم شود./صبا

صفحه آرا: محمدرضا محمدی تاش

حضور »بیبدن«، نخستین فیلم بلند مرتضی علیزاده 
در جشنواره سال گذشته با سروصدای زیادی همراه 

بود. ســازندگان این فیلم معتقد بودند که فیلم شان 
لایق حضور در بخش مسابقه سینمای ایران است، اما 
مسئولان جشــنواره »بیبدن« را مناسب بخش »نگاه 
نو« که مختص فیلم اولی هاســت، تشخیص دادند. در 
نهایت، بخشی از برخوردهای احساسی با فیلم پس از 
نمایش آن در جشنواره و مشخص شدن عیارش تعدیل 

شــد. »بیبدن« از 23اسفند ســال گذشته به عنوان 
برنامه نوروز سال 1403روی پرده رفته و تا امروز کمی 
بیش از 650هزار نفر تماشاگر داشته و حدد 39میلیارد 
هم در گیشه فروخته است. آنچه در ادامه می خوانید 
حاصل گفت وگویی است که پیش  تر با مرتضی علیزاده 

داشتیم.

ناصر احدیگفت وگو
روزنامه نگار

چطور به سینما علاقه مند شدی 
و ســاخت فیلم کوتاه را تجربه کردی و به 

نخستین فیلم بلندت رسیدی؟
در دانشــگاه به ادبیات، قصه، رمان و مسائل 
هنری علاقه خاصــی پیدا کــردم. در دوره 
دانشجویی تمام رمان ها و کتاب های داستان را 
می خواندم؛ یعنی چیزی نبود که منتشر شود 
و نخوانم. جدا از این، در دانشــگاه گعده های 
کتابخوانی داشــتیم که با بقیه دانشــجویان 
می نشســتیم و درباره کتاب هایی که خوانده 
بودیم صحبت می کردیم. کم کم رفتم سمت 
اینکه سینما را به صورت جدی تر دنبال کنم. 
آموزشگاه های مختلفی برای یادگرفتن اصول 
ســینما رفتم و مطالعات ســینمایی زیادی 
داشتم. این باعث شد که در این مسیر بیفتم 
و چون آدم عمل گرایی هستم، خواستم ببینم 
ساخت فیلم به چه نحوی اســت و شروع به 
ساخت فیلم کوتاه کردم. تا قبل از فیلم کوتاه 
»خوانا بنویسید«، ۷ کار کوتاه ساختم. درواقع 
سالی یک فیلم کوتاه می ساختم که آخرینش 
شد »خوانا بنویسید«. در همین ۷سال، علاوه 
بر فیلم کوتاه، کار نوشتن را هم ادامه می دادم. 
سریال ۴۰قسمتی »میاندار« را برای سازمان 
اوج نوشتم. قبل از کرونا، یک فیلم سینمایی 
نوشتم که مصوب شــد و قرار بود در سازمان 
اوج تولید شود که متأسفانه خورد به کرونا و 
وقفه ای در آن افتاد و بعد خودم هم سرد شدم 
و نمی دانم ســازمان اوج می خواهد بعدا آن را 
بســازد یا نه. این کلیتی بود که تا قبل از فیلم 

»بیبدن« طی کردم.

در آموزشــگاه  چه دوره های 
سینمایی ای را گذرانده ای؟

دوره تصویربرداری آقای حســین جعفریان، 
فیلمبردار »درباره الــی« را گذراندم. در دوره 
فیلمنامه نویســی آقای سیدسعید رحمانی، 
نویســنده سریال های »گمگشــته« و »وفا« 
شرکت کردم. دوره های هنری را هم گذراندم؛ 
مثلا در شیراز دوره نقاشی رفتم. هر چیزی هم 
که به یاد دارم حاصل این کلاس ها و مطالعات 

خودم بوده است.

در این مدت خیلی صحبت شده 
که این فیلم براساس پرونده مشهور غزاله 
و آرمان است، اما خودت هم مصاحبه کردی 
و گفتی نه، پرونده های مشابه این پرونده 
زیاد اســت و فیلم ما ربطی به این پرونده 
ندارد. در این باره هم توضیح می دهی که 
آیا پرونده خاصی مبنای کار شــما بوده 
یا »بیبدن« معدلی از پرونده های مشــابه 

است؟
یک توضیح اولیه بدهم. پرونده های جنایی را 
که بررسی می کنید، در مجموع به یکسری 

رفتارهای مشــابه می رسید، چه از سمت 
دستگاه قضا و چگونگی رسیدگی به یک 
پرونده که روندی ثابت است و تغییرناپذیر 
و چه از سمت رفتار جرم شناسانه مجرمان 
که در آنها هم اشتراک های زیادی وجود 

دارد. مثالی بزنم؛ در روانشناســی 
می گوییــم ۳۰ـ۲۰تیــپ 

شخصیتی داریم که این 
۸میلیارد نفر جمعیت 
زمین با تقریب در این 
دســته  ها می گنجند. 
حــالا در رفتارهــای 

جرم شناسانه هم مشــابهت هایی وجود دارد 
که نمی شود گفت این رفتار فقط خاص فلان 
پرونده است و در پرونده های دیگر وجود ندارد 
و هر فیلمی که راجع به این رفتار ساخته شود، 
فقط به آن پرونده اشــاره دارد. توضیح ثانویه 
هم این است که اصولا رسانه به مسئله ای که 
شما عنوان کردید، دامن می زند. رسانه برای 
مدت زمانی طولانی به پرونــده ای پرداخته 
و ذهن ها به آن پرونده نزدیک شــده اســت؛ 
مثلا وقتی صحبــت از پروند ه هــای جنایی 
می شــود، یکی از پرونده هایی کــه به ذهن 
می آید، خفاش شــب و دیگری بیجه است. 
ما فقط گفتیم پرونده جنایــی، اما چون این 
پرونده ها شهرت بیشتری دارند، فورا به ذهن 
می آیند. اینکه رســانه ها و مردم فیلم ما را به 
پرونده خاصــی ربط می دهند بــه این دلیل 

است که خواه ناخواه سعی می کنند فیلم های 
جنایی را به پرونده های مشهور منتسب کنند 
وگرنه ما همانطور که گفتید معدل گیری ای 
کردیم از رفتار جرم شناسانه افرادی که دست 

به قتل زده اند.

در هالیوود سالانه تعدادی فیلم، 
ســریال و مستند براســاس پرونده های 
جنایی واقعی ســاخته می شــود، اما در 
سینمای ما نمی شــود به راحتی سراغ این 

پرونده ها رفت.
درست است. قسمتی از این مسئله برمی گردد 
به اینکه اگر شــما بخواهید سمت این مسائل 
بروید، موضوع فراقوه ای می شود و دیگر فقط 
وزارت ارشــاد نظر نمی دهد؛ مثلا اگر شــما 
بخواهید در ایــران درباره یــک پلیس فیلم 

بسازید، بیشــتر از اینکه ارشــاد نکته داشته 
باشــد، بحث نیروی انتظامی مطرح می شود. 
اتفاقا هرچه گارد دســتگاه های مختلف برای 
پرداختن به چنیــن موضوعاتی بیشــتر باز 
شــود، فکر می  کنم در آگاهی بخشی به مردم 

و پیشگیری از وقوع جرم بهتر است.

فیلم جنایــی هرقدر هم مبتنی 
بر واقعیت باشد، بخشــی از آن از تاریخ 
این ژانر می آید. فیلم یا فیلم هایی بود که 
به عنوان الگو یا منبع الهام در »بیبدن« از 

آن استفاده کرده باشی؟
نه واقعا، چون فضای جنایی ایــران خیلی با 
دنیا متفاوت اســت. فضای جنایــی فیلم ها و 
ســریال های آمریکایی یا حتی کره ای خیلی 
با ایران تفــاوت دارد. اگر به آن ســبک فیلم 
بســازید، مردم پس می زنند، چــون فضای 
واقعی پیگیری مســائل حقوقی و قضایی در 
ایران و حتی رفتار مجرمان متفاوت با فیلم ها و 
سریال های خارجی است. این هم به زیست بوم 
ما برمی گردد. نمی گویم آن فیلم ها بدند یا ما 
خوبیم. بحث ۲زیست متفاوت است که اگر ما 
به سمت آنها برویم، بیننده ما که زیست بومش 

ایران است، اصلا باور نمی کند.

بازیگــران اصلی فیلــم، الناز 
شاکردوست، سروش صحت، گلاره عباسی 
و نوید پورفرج، همگی حرفه ای هســتند. 

همکاری با آنها چطور بود؟
خیلی حرفه ای بودند و هیچ چالشی نداشتیم. 
سرشــار از ایده هایی در راستای فیلم بودند و 
ارتباط خیلی خوبی با هم داشتیم. جدا از اینکه 
با هم چالش نداشــتیم، از شدت همدلی شان 
تعجب می کردم که چقــدر حرفه ای و همدل 

هستند.

فیلم شما هنوز در اواخر تولید بود 
که بعضی از رسانه ها به آن حمله کردند. فکر 
می کنی دلیل حمله به فیلمی که هنوز دیده 
نشده، چه بود؟ قاعدتا قوه قضاییه فیلمنامه 

شما را خوانده و تذکرات لازم را داده بود.
برای خود من هم سؤال اســت؛ چون وقتی 
فیلمی پروانه ســاخت می گیرد، خصوصا در 
این شرایط، حتما مراحلش را طی کرده است. 
وقتی داری فیلمی می سازی که قسمت هایی 
از آن به قوه قضاییه و نیروی انتظامی مربوط 
است، آنها هم نظرات خودشــان را دارند، اما 
اینکه یک رسانه خاص بیاید و ندیده فیلم را 
بکوبد، من می گویم  ای کاش حداقل حرمت 
قلم را نگه می داشتند. می خواستند مرا بزنند. 
»بیبدن« را بزنند، ایراد ندارد، ولی اینکه بدون 
دیدن فیلم این چیزها را نوشــتند، به نظرم از 
جوانمردی خارج است. نمی دانم با چه قصد 
و نیتی می خواســتند ما را اواخر تولید دچار 
مشــکل کنند. نمی دانم چرا علیه یک فیلم 
اجتماعی این قدر موضع گیری کردند. ما که 
همه  چیزمان شفاف بوده است. نمی دانم چه 
قصد و نیتی است که سینمای اجتماعی را به 
حاشیه و پرتگاه ببرند؛ حتی ندیده.  ای کاش 
فیلم را دیده بودند و همین چیزها را در مورد 
آن می نوشتند. اینکه ندیده نوشتند، می گویم 
از حرمت رسانه خارج است. به نظر من بازی 
و جریانی پشــت این قضیه است که تعمدا یا 
سهوا نمی خواهد ســینمای اجتماعی دیده 

شود.

تحقیق و نگارش طرح »بیبدن«   پنج ماه طول کشید
ما دوستی دورادور 8ـ7ساله ای با آقای دانشی داشتیم. من فیلم »خوانا بنویسید« 
را که ساختم، قبل از جشنواره فیلم کوتاه سال 1402، در اردیبهشت ماه به آقای 
دانشی نشان دادم و ایشان خیلی خوشش آمد. »خوانا بنویسید« فضایی داشت 
که هم به من نزدیک بود و هم به ایشان؛ منظورم فضای تصویری و روایتی اش است. 
حس کردیم می توانیم با هم کار کنیم. من فیلم »علف زار« ایشان را دیده بودم و 
دوست داشتم و حس می کردم می توانم با آقای دانشی همکاری کنم. سر چند تا 
ایده با هم صحبت کردیم. چند تا ایده من داشتم، چند تا ایده ایشان داشت و در 
نهایت روی ایده »بیبدن« به توافق رسیدیم و شروع کردیم به تحقیق. از همان اول 
هم می دانستیم که می خواهیم یک درام جنایی بسازیم که در زمینه ای اجتماعی 
قصه اش را تعریف می کند. با همدیگر شروع به تحقیق کردیم و به دادسراهای 
جنایی مختلف در تهران، کرج و شهرهای دیگر رفتیم. یک پژوهش خیلی خوب 
میدانی درباره پرونده های مختلف جنایی انجام دادیم که مختومه شده یا هنوز 
مفتوح  هستند و جلسات دادگاه شان در حال برگزاری است. این رفت وآمدها، 
حدود  پنج ماه طول کشید که طرح »بیبدن« را با هم کامل کردیم و در نهایت 
فیلمنامه را آقای دانشــی تکمیل کرد و فرستادیم برای شورای پروانه 
ساخت. هر چه هم این همکاری جلوتر رفت، دیدیم نقاط اشتراک زیادی 

داریم، چه از لحاظ قصه گویی و چه از لحاظ دیدمان به وقایع جنایی.
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گفتگو با مرتضی علیزاده، کارگردان فیلم »بیبدن«

بیبدن اقتباسی از 
پرونده آرمان نیست


